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ILMAILUMUSEO NOUSEE 
SIIVILLEEN 
llmailumuseon johtajan Yrjo Toivasen haastattelu 6.2. 1996 (Petteri Pietilainen) 

Viime vuosina Ilmailumuseo on on-
nistunut laajentamaan toimin-
taansa lamasta huolimatta. Miten 
tama museo on onnistunut siina, 
missa moni muu museo on epaon-
nistunut? Uudet rakennushank-
keet, yhteistyo muiden tekniikan 
alan museoiden kanssa ja valtakun-
nallisen erikoismuseon aseman saa-
vuttamiseksi perustettu Imailmuseo-
saatio ovat tehneet Ilmailumuseosta 
aktiivisen, kehityksen karjessa ole-
van museon. Ilmailumuseon johtaja 
Yrjo Toivanen on kuulunut Ilmailu-
museon henkilokuntaan vuodesta 
1989 lahtien ja toiminut museon-
johtajana 1. joulukuuta 1993 alkaen. 

- Millainen museo Ilmailumuseo on verrat-
tuna muihin museoihin? Mitka ovat sen 
erikoispiirteet? 

- Ilmailumuseo on liikenteen alan erikois-
museo. Samalla se on myos teknillisen alan 
museo, ja kuulummekin teknillisten 
museoitten yhdistykseen. Meillahan koneet 
vievat hyvin paljon enemman tilaa kuin 
muiden museoiden nayttelyesineet, joten 
tilojen riittavyys ja niiden lammitys ovat 
ehka viela suuremp1 huolenaihe kuin . . mmssa musemssa. 

- Minkalaista vakea Ilmailumuseossa kay? 
Onko teilla tehty minkaanlaista kavijatut-
kimusta? 

- Kylla kavijatutkimuksia on tehty. Meilla 
kay vuodessa 21- 23 000 kavijaa, joista noin 
13% on ulkomaalaisia ja 18% koululaisia. 
Taalla kay kaikenlaisia ihmisia ihan laidasta 
laitaan, ei pelkastaan asianharrastajia. Paa-
kaupukiseudulla on tehty koululaisten 
keskuudessa mielipidetutkimus siita, missa 
museossa he mieluiten kavisivat, ja Ilmailu-
museo sijoittui sinne karkipaahan. 

- Onko tutkittu sita, kuinka moni Helsinki-
Vantaan lentoaseman matkustaja kay mu-
seossa? 

- Ei voi sanoa, etta lentomatkustajien kaynti 
olisi kovinkaan runsasta . Kehittamisen 
varaa olisi esimerkiksi siina, etta saataisiin 
konetta vaihtavat matkustajat kaymaan 
taalla odotusaikananaan. Ne, jotka ovat 
viemassa tai tuomassa matkustajia kentalle, 
kayvat aika usein, ja erityisen ilahduttavaa 
on se, etta vaihtokoneiden miehistot kayvat 
taalla odotusaikanaan. 

- Taalla kay siis paljon koululaisia. Onko 
Ilmailumuseolla mitaan erityisesti lapsille 
tarkoitettua kohdetta? 

- Ei varsinaisesti, mutta kaikki ryhmat, jotka 
tanne tulevat, saavat juuri sen ryhman 
mukaan mitoitetun opastuksen. Koululais-
ten opastus kestaa yleensa toista tuntia, ja 
siina keskitytaan niihin asioihin jotka heita 
kiinnostavat. Meille on lahiaikoina tulossa 
Cessna, johon voi menna sisaan kokeile-
maan milta se tuntuu. Useimpiin koneisiin 
ei kuitenkaan voi paastaa yleisoa vapaasti. 
Toukokuussa museossa jarjestetaan lasten 
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paiva, ja tarkoitus on, samoin kuin viime 
vuonna, paastaa lapsia koneisiin valvotusti. 
Syksylla meilla on, ensimmaista kertaa vu-
osikausiin, Ilmailumuseoyhdistyksen jase-
nistolle ja heidan perheilleen avoimien ovien 
paiva, jolloin myos paasee tutustumaan 
sisalle koneisiin. 

- Minkalaista materiaalia Ilmailumuseon 
kokoelmissa on? 

- Meilla on 62 konetta, ja nayttelypinta-alaa 
on 3550 m2

• Tama on Suomen suurin il-
mailumuseo ja Pohjoismaissa poikkeuksel-
linen yleisilmailualan museo. Meilla on 
kaksi lentavaa konetta, Wassmer WA54 At-
lantic ja purje-kone Vasama. Wassmer At-
lanticia kaytetaan lentonaytoksissa, ja yh-
distyksen jasenet saavat vuokrata sita. 
Vasama on osallistunut vuosittain menestyk-
sellisesti "puukonekisoihin". Kirjoja meilla 
on 16 000 kappaletta, lehtia ja pienpainat-
teita 160 000 kappaletta. Valokuvia, negatii-

veja ja diakuvia meilla on 78 000. Tilois-
samme sijaitsevat myos esimerkiksi Finn-
airin ja Ilmailuliiton arkistot, seka Poly-
teknikkojen ilmailukerhon arkisto. 

- Kuinka paljon tutkijat ja ilmailualan har-
rastajat kayttavat arkistoja? 

- Arkistojen pohjalta tehdaan jatkuvasti 
esimerkiksi yliopistotasoista tutkimusta. 
Myos ilmailualan kirjallisuutta lainataan 
paljon. Viime syksyna meille valmistuivat 
uudet arkistotilat, joten pystymme helpom-
min jarjestamaan materiaalia ja saamaan 
sen paremmin tutkijoitten ulottuville. Seu-
raavaksi rakennetaan kirjasto, auditorio, 
uudet toimistotilat ja varastohalli. Myos 
uuden nayttelyhallin rakentaminen on 
s u unni tteilla. 

Millaista nayttelytoimintaa Ilmailu-
museossa talla hetkella on? 
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- Meilla on tietenkin perusnayttdy, ja lisaksi 
Jaqestamme vuosittain erikoisnayttdyita. 
Nyt meilla on meneillaan "Suomalaisia len-
toasemia ennen ja nyt" -nayttdy. 
Huhtikuussa alkaa "Lentamista ken 
pdkaisi" -nayttdy, jonka teemana on lento-
turvallisuus. Siina esitellaan yleisolle kaik-
kia niita osatekijoita, joista lentoturvallisuus 
koostuu, esimerkiksi lentoaseman raken-
netta ja viestitekniikkaa. Tarkoituksena on 
osoittaa, etta pdkastaan lentaja ei vastaa len-
toturvallisuudesta, vaan koko lentoaseman 
ja koneiden henkilokunta yhdessa. Syksyksi 
on suunnitteilla "Il-
mailu kuvataiteena" -
nayttdy. Keskimaarin 
vuodessa jarjestetaan 5 
- 6 nayttdya seka lisaksi 
tapahtumapaivia. Pe-
rinteisesti meilla on ol-
lut kirjallisuuspaiva 
maaliskuun lopussa, ja 
syksyisin ilmailuhar-
rastepaivat, JOissa esi 
tellaan lennokkeja, kir-
jallisuutta ja pienois-
malleja seka pidetaan 
esitdmia. Naiden 
lisaksi on vida paljon 

muuta. Tama on kaiken kaikkiaan hyvin 
dava erilaisia tapahtumia on jatku-
vasti. 

- Kuinka paljon Ilmailumuseossa on tyon-
tekijoita? Onko Ilmailumuseo joutunut 
vahentamaan tyovoimaansa viime vuosina? 

- Talla hetkella meilla on kuusi vakituista 
tyontekijaa, ja lisaksi tuntityontekijoita 
lahinna apupaivystyksessa ja opastusteh-
tavissa. Meilla on myos usein opiskdijoita, 
jotka haluavat suorittaa museotyon harjoit-
tdujaksonsa Ilmailumuseossa. Tyonteki-
joita ei ole jouduttu vahentamaan, vaan 
pamvastoin meilla on lisatty tyonteki-
jamaaraa kuuteen, ja vida olisi tarvetta yh-

delle museokoulutetulle konservaattorille. 
Nyt henkilokunnan maara alkaa olla sopiva 
valtakunnalliselle erikoismuseolle. Arkisto-
jen luettdointi ja jarjestaminen on ollut ni-
menomaan se kysymys, joka on haluttu 
saada jarjestykseen. 

- Millaisia eri tyotehtavia Ilmailumuseon 
henkilokunnalla on? 

- Kaikkea laidasta laitaan. Tyonimikkeina 
meilla on museonjohtaja, museomestari, 
toimistosihteeri, arkistoavustaja, museoavus-

taja ja tutkimusavustaja. Hyvin tarkeaa 
tyota tekevat myos vapaaehtoiset. Heissa on 
seka asianharrastajia etta ilmailualan tyon-
tekijoita. Nama vapaaehtoiset tekivat viime 
vuonna 4500 tyotuntia. Talla hetkella ol-
laan entisoimassa vapaaehtoisvoimin "Tai-
vaankirpun" replikaa, 1-paikkaista VA-2 
Vampirea 50-luvulta ja Caudron C-60 
alkeiskoulukonetta 20-luvulta. 

Ilmailuhan on hyvin kansainvalista 
toimintaa. Millaiset ovat Ilmailumuseon 
kansainvaliset yhteydet? 

- Meilla on yhteyksia perinteisesti Ruotsiin 
Lindkopingin ilmailumuseoon, seka Vena-
jalle, Viroon, Norjaan ja Tanskaan. Yksi erit-
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tain merkittava seikka on, etta Federation d' 
Aviation lnternationale (FAI) myonsi meille 
suositellun museon arvonimen pari vuotta 
sitten. Se on hyvana esimerkkina Ilmailu-
museon kansainvalisesta arvostuksesta. 

- Milia tavoin Ilmailumuseo pyrkii saavut-
tamaan tavoitteensa paasta valtakunnal-
liseksi erikoismuseoksi? 

- Henkili:isti:in maara ja koulutus on nyt 
nostettu sopivalle tasolle valtakunnallisen 
erikoismuseon tehtavia varten. Arkistotilat 
on saatu asianmukaisiksi yleisi:in palvelua 
varten. Pahin ongelmamme on tietenkin 
saada tilat riittamaan. Koneet ovat isoja ja 
vievat paljon tilaa. Lahitulevaisuudessa 
nama isot hallit taytyy saada lammitetyiksi, 
silla varsinkin nain talvisaikaan kylmat hallit 
ovat kavijan kannalta ikavia. Loppujen 
lopuksihan on valtion paatettavissa, missa 
jarjestyksessa na1ta erikoismuseoita 
Suomeen perustetaan. 

- Miten Ilmailumuseo saa omat nakemyk-
sensa ja suunnitelmansa esitetyksi valtion ja 
paakaupunkiseudun paattajille? 

- Meilla on erittain hyvat suhteet kaikkiin 
naihin tahoihin. Opetusministerii:i jakaa 
vuo-sittain myi:innettavia erikoismuseoavus-
tuksia, ja myi:is liikenneministerii:i on avus-
tanut melta. Museovirastoon jokaisella 
suomalaisella museolla taytyy olla hyvat 
suhteet, koska se valvoo museoalan kehit-
tymista ja yleista tasoa. Liikenteen alan 
erikoismuseoiden kanssa meilla on myi:is 
yhteistyi:ita. Vantaan kaupunki on suhtau-
tunut myi:inteisesti rakennushankkeisiimme 
ja on mukana tassa perustettavassa Ilmailu-
museosaatii:issa. Espoon kaupunki on myi:is 

antanut vuosittain avustusta. Helsingin 
kaupunki katsoo, etta olemme nimenomaan 
vantaalainen museo, vaikka lentoasema 
onkin paakaupunkiseudun yhteinen. Hel-
singillahan on hyvin paljon omia museoita 
ja kulttuuritoimintaa tuettavanaan, joten se 
ei ole meidan toimintaamme osallistunut. 
Tama on tietysti ymmarrettavaa, mutta silti 
toivoisimme, etta sieltakin tukea tulisi. 11-
mailumuseon omistuspohjahan on muuttu-
massa nyt, kun Ilmailumuseo saatii:iitetaan. 
Vantaan kaupunki, Ilmailulaitos, ilmavoi-
mat, Finnair, Suomen Ilmailuliitto ja Val-
metin lentokoneteollisuus ovat taman 
kevaan aikana ilmoittaneet osallistuvansa 
saatii:ihankkeeseeen. Talla hetkella Ilmailu-
museon omistaa Suomen Ilmailu-
museoyhdistys ry, joka koostuu yksityisista 
Suomen kansalaisista. Saatii:iittamalla mu-
seo ja laajentamalla omistuspohjaa saadaan 
toiminta vankemmalle pohjalle. Talla ta-
voin saadaan Ilmailumuseoyhdistyksen 
toiminta vireammaksi, kun sen ei enaa 
tarvitse yksin huolehtia museon yllapidosta, 
ja siita voisi tulia varsinaisesti ilmailuhistori-
allinen yhdistys paakaupunkiseudulle. 

- Millainen museo Ilmailumuseo on 10 vuo-
den kuluttua? 

- Toivoisin, etta 10 vuoden kuluttua nama 
rakennushankkeet ovat suunnilleen valmiit. 
Auditorio, kirjasto ja 3-halli olisivat valmiit 
ja varastotilat kunnossa. Kavijamaara olisi 
vahintaan 30 000 vuodessa, ja erikoismu-
seona tekisimme mahdollisimman hyvaa ja 
kehittavaa tyi:ita. Hallit olisivat lampimat. 
Kaikki mahdollinen tieto olisi ATK:lla, eri-
tyisesti lehtileikkeet ja kuvamateriaali. Tie-
dot olisivat helposti yleisi:in saatavilla in-
fopisteissa. 

https://c-info.fi/info/?token=MiRbEEkdjkd_RBMc.6L-KFrtkbLEKcbEs_bEhfQ.arB2rdGPWa6s29bBLRMSv3OzCP0JtJXUAlVzfBrDestCXrbBZvS1AY0gg3eCKfNJ2fhgoDbxMbBcOdurK_aoeLztmp4aLjD4ilifz0uuKphVnV0XjE_dt3yZpGwwibFl6sVwSLjkoCT07xK3yr-rugRD7eDKsDdh7Kew5QrYbCSNXZDJxe9AhMmoUTw6weatvHv6Zzbxo5WFWtvAD1zM7G-NIIWQ

